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* از زمانی که در ســوریه یک گروه اغتشاشــگر با کمک، نقشــه و برنامه ریزی 
دولت های خارجی توانست از ضعف های درونی سوریه استفاده کند و این کشور 
را به هرج و مرج بکشاند، لنز دستگاه های جنگ روانی و شناختی آنها از رسانه های 
تصویری تا دیجیتال، فضای مجازی بر روی مأموریت »تغییر ذهنیت و محاسبات 
مردم و مسئولان ایران« تنظیم شده است. حال نوبت سربازان و مجاهدان عرصه 
جهاد تبیین است که در این جنگ شناختی و کارزار ورود پیدا کرده و نگذارند 

واقعیت صحنه و جای مظلوم و ظالم از سوی جبهه شرارت عوض شود.
عزیزالهی
* آمریکایی ها و رژیم صهیونیســتی دروغ می گویند که به پیروزی رســیده اند. 
رژیم صهیونیســتی در طول جنایت های ۱۶ ماه گذشته خود در منطقه به هیچ 
کدام از اهدافش نرسیده، حال تلاش می کند شکست های مفتضحانه در میدان 
را توســط رســانه ها و با عملیات روانی به عنوان پیروزی معرفی کند. موضوعی 
که البته نشانه های آن در میان مقاله ها و نوشته های رسانه های صهیونیستی هم 
یافت می شــود. این رسانه ها به صراحت نوشته اند موشک های یمنی به کابوس 

جدید نتانیاهو تبدیل شده اند.
پارسا
* آنتونی بلینکن وزیر خارجه آمریکا با اعتراف به این که امکان براندازی جمهوری 
اسلامی وجود ندارد و آزمایش های کشورش در تغییر نظام موفقیت چشمگیری 
نداشته گفته باید تمرکزشان را روی کاری قرار دهند که منجر به تغییر سیاست 
در ایران شــود. در ادامه برای رســیدن به این هدف اظهار داشته بهترین شکل 
ممکن این اســت که افرادی را در داخل ایران، بیشــتر توانمند کنند تا بتوانند 

ارتباط برقرار کنند.
بیگ زاده
* از کجا به کجا رسیده ایم. فقط یک مورد از هزاران را عرض می کنم. روزی که 
کنفرانس تهران در ۶ آذر ۱۳۲۲ با حضور چرچیل، روزولت و اســتالین در قلب 
پایتخت ایران برگزار شد، شاه مملکت اصلًا از آن خبر نداشت. وقتی هم که باخبر 
شد، سران بریتانیا، شوروی و ایالات متحده برایش تره هم خرد نکردند. آمدند و 

نشستند و گفتند و خندیدند و رفتند.
خوشوقت
* فتنه خردادماه ۱۳88، ریشه در یک طراحی ۲0 ساله ای دارد که از سال ۱۳۶8 
و با عنوان توسعه سیاسی یا روند لیبرالیزاسیون جامعه ایرانی دنبال شد. طرحی 
که جریان استحاله آن را طراحی و دو فتنه سال ۱۳78 و در ادامه آن سال ۱۳88 

را با دخالت دست های خارجی تولید و خسارت سنگینی به کشور وارد کرد.
هندویی
* اهمیت حماســه مردمی 9 دی در این اســت که موفق شــد برنامه براندازی 
نظام مقدس جمهوری اسلامی را که توسط ۱7 سفارتخانه کشورهای خارجی و 
حداقل هشت دفتر ویژه زیر نظر سازمان سیا و پنتاگون در دبی، بگرام، بیشکک،  
سلیمانیه، آمستردام، لندن و واشنگتن و... پشتیبانی می شد با یک حضور بموقع 

و بهنگام خود خنثی بکند.
محمودی راد
* وقتی از یک طرف روزانه ۲۵ تا ۳0 میلیون لیتر سوخت قاچاق می شود، و از 
طرف دیگر می رویم برای نیروگاه های کشور گازوییل وارد می کنیم معنی آن این 
است که یک جای کار ایراد اساسی دارد. چشم پوشی و سرباز زدن از این معضل 

و توجیه کم کاری مسئولان امر، برای ما مردم پذیرفته نیست.
داغی
* ما در جنگی تمام عیار با دشمن صهیونیستی و حامیان غربی او هستیم و وحدت 
و همدلی و وفاق، بیش از هر چیز دیگر لازمه ایستادگی ما در برابر دشمن است. 
امروز بیش از هر مقطع زمانی دیگر زمانه وحدت و همدلی است فلذا بنابر توصیه 

رهبر معظم انقلاب با اختلاف افکنی دشمن باید مبارزه جدی کرد.
ایازی
* رئیس جمهور پاناما در پاســخ به تهدید دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب 
آمریکا درباره پس گرفتن کنترل کانال پاناما از این کشور در صورت تداوم اخذ 
عوارض سنگین از کشتی های آمریکایی، گفت این کانال بخشی از تاریخ مبارزه 
پاناما بوده و برگشــت ناپذیر است. مولینو در واکنش به تهدید ترامپ در نطقی 
ویدئویی تأکید کرد، حاکمیت و استقلال پاناما قابل مذاکره نیست.ترامپ فکرش 
را هم نمی کرد کشور کوچکی مثل پاناما اولین پاسخ او را چنین محکم بدهد. 

جاویدی
* در رابطه با تنظیم رفتار کشــورمان با دولت جدید آمریکا ما باید سیاســت ها 
و اصــول خود را بر اســاس عزت ، حکمت و مصلحــت دنبال کنیم و با توجه به 
منافعی که داریم و اهداف و آرمان های خود روابط خود را تنظیم  کنیم. بنابر این 
اینکه آمریکایی ها چه چیزی در صحنه عمل به کار می گیرند برای ما مهم است.
مقصودی
* فشار حداکثری ترامپ علیه ایران به چند دلیل کارساز نخواهد بود. اولا روابط 
اقتصادی کشــور های عربســتان، امارات و قطر با ایران رو به ازدیاد است. ثانیا 
وضعیت بازار نفت کشــورمان نسبت به ۲0۱8 تغییر کرده است. صادرات نفت 
ایران از کمتر از ۵00 هزار بشکه در نیمه دوم سال ۲0۱9 افزایش پیدا کرده و 
ســال به سال بیشتر شده اســت. ثالثا ایران شبکه خود برای دور زدن تحریم ها 

را افزایش داده است.
سبحانی
* گروسی مدیرکل آژانس بین المللی انرژی اتمی بار دیگر در اظهاراتی غیرفنی 
گفته توافق هســته ای برجام دیگر موضوعیتی نــدارد. وی با این بیان که ایران 
در حال حاضر از قابلیت غنی ســازی ۶0 درصد اورانیوم برخوردار است خواستار 
جایگزین شدن توافقی جدید به جای برجام شده است. اظهارات گروسی بسیار 
شــبیه مواضعی اســت که ترامپ در ماه های اخیر اظهار داشته. فلذا باید گفت 

مدیرکل آژانس در حکم سخنگوی ترامپ ظاهر شده است.
ساروقی

رفتار غرب در برجام 
احترام بود یا تحقیر؟!

ســفیر اســبق ایران در آلمان بی اعتنا به عبرت های اعتمــاد به آمریکا در 
گذشــته گفت: آمریکا قدرت اول نظامی و اقتصادی دنیا اســت و باید مذاکره و 

رابطه داشته باشیم!
علی ماجدی که در دولت روحانی به اجبار قانون منع به کارگیری بازنشستگان 
از ســفارت کنار گذاشته شــد، به روزنامه شرق گفته است: ما سال هاست که با 
ناترازی دیپلماتیک مواجهیم. چه بخواهیم و چه نخواهیم ایالات متحده آمریکا 
قدرت اول اقتصادی و نظامی جهان است و حالا تصور کنید که ما به هر دلیلی در 
این حدود چهار دهه خودمان را از برقراری ارتباط منطقی، متوازن و در عین حال 
بر  اساس احترام متقابل محروم کرده ایم. قطعاً چنین شرایطی ما را به یک ناترازی 
بزرگ در حوزه سیاست خارجی می رساند. شما به همین روسیه و چین که داعیه 
روابط راهبردی با آنها را داریم، نگاه کنید. آنها هم در تمام این ســال ها روابط 

عمیقی با آمریکایی ها داشته و دارند.
خبرنگار شــرق می پرســد: آیا مبنای قــدرت در سیاســت خارجی لزوماً 
تضمین کننده منافع خواهد بود؟ چون در واکنش کیهان به گفته های شما عنوان 
شده بود که  »دولت های گوناگون آمریکا دنبال مذاکره و تعامل بر  اساس احترام 
متقابل و پایبندی به تعهدات نبوده اند، بلکه هر کدام می خواســته خواسته های 
زورگویانــه و نامشــروع خود را به طرف ایرانی دیکتــه کند یا با گروگان گرفتن 
برجــام )در دولت های ترامپ و بایدن(، باج های بیشــتری مطالبه کند بی آنکه 

حقوق حداقلی ایران در توافق را محترم بشمارد«.
ماجدی ضمن طفره از پاســخ به ســؤال می گوید: ببینید، دنیای سیاست و 
دیپلماســی، دنیای عدالت و اخلاق نیست؛ دنیای قدرت، هوش و ذکاوت برای 
استفاده از فرصت هاست. پس کسی داعیه  اخلاق مدار بودن آمریکایی ها را ندارد. 
کما  اینکه چینی ها یا روس ها و هیچ کشــور دیگری نمی تواند بر  اســاس ملاک 
اخلاق و عدالت در سیاست خارجی عمل کنند. برای همه کشورها منافع است 
که تعیین می کند که چه رفتاری داشته باشد. حالا چرا ما نباید از فرصت رابطه 
با آمریکا اســتفاده کنیم؟ ســؤال من این است که چرا باید با قدرت اول جهان 

سرِ  ستیز داشته باشیم؟ 
چنان که از سخنان این دیپلمات سابق و بازنشسته بر می آید، امثال او جز 
تکرار اینکه آمریکا ابرقدرت است و چاره ای جز مذاکره و توافق با او نداریم، حرف 
تازه و استدلال قوی درباره کیفیت این مذاکره و توافق و تعامل ندارند. به عنوان 
مثال باید از امثال ماجدی و دیگر عناصر مرعوب غرب پرســید که آیا چین هم 
در مذاکره و تعامل با آمریکا ادعا می کرد امضای کری تضمین اســت و بنابراین 
همه امتیازات نقد را واگذار می کرد و سپس دنبال التماس برای نقد کردن چک 
بی محــل توافق می دوید، چنان کــه تیم پخت و پز  کننده برجام انجام داد؟! آیا 
روس ها نگفتند که آمریکایی ها ســر توافقات موشکی و... سر ما کلاه گذاشتند و 

اوکراین را تبدیل به پایگاه نظامی و اطلاعاتی کردند؟!
آقای ماجدی توضیح بدهد احترام متقابلی که ادعایش را می کند در برجام 
کجا بود که ما 9۵ درصد برنامه هســته ای را تعلیق و تعطیل کردیم، اما طرف 
آمریکایــی )دولت ترامپ( به تعهد جاری خود دربــاره دادن ویزا به نمایندگان 
کشــورهای عضو ســازمان ملل عمل نکرد و معاون دفتــر روحانی را که نامزد 
نمایندگی ایران در مقر سازمان ملل بود، تروریست خواند و دیپورت کرد؟ عجز 
و ناله آقای ظریف مبنی بر این که بعد از بیســت ماه نمی توانیم یک حســاب 
بانکی در لندن افتتاح کنیم، یا ســوخت ندادن به هواپیمای او در مونیخ چطور، 
احترام متقابل پســابرجامی بود؟ چرا امثــال ماجدی صدها رفتار توهین آمیز از 
این دســت درست بهنگام اعتماد ســازی یکطرفه طیف خوش خیال نسبت به 
غرب را نمی خواهند ببینند و ســر به زیر شن فرو می برند؟! از چند حالت خارج 
نیست؟ یا کرامت شخصیت و عزت و احترام ملی سرشان نمی شود و می خواهند 
حقارت خود را به یک ملت عزیز و مقتدر توسعه بدهند؟ یا اینکه ماجرا را متوجه 
می شــوند اما به جای اینکه نگران منافع ملی باشــند، مأمورند منافع رژیم های 

مستکبر غربی را توجیه کنند.
اگر »دنیای سیاست و دیپلماسی، دنیای عدالت و اخلاق نیست؛ دنیای قدرت، 
هوش و ذکاوت برای استفاده از فرصت هاست«، اعتماد بلاوجه به آمریکا و اروپا، 
تنظیم نامتوازن تعهدات و مطالبات، و ســه ســال فرصت سوزی و خوش خیالی 
حتــی پس از خروج آمریــکا از توافق و گربه رقصانی تروئیکای اروپایی، از کدام 
هوش و ذکاوت پیروی می کرد که اقتصاد ایران را فلج کرد؟! نفس اینکه دیپلمات 
سابق )به اجبار قانون بازنشسته شده( بعد از همه خیانت ها و جنایت های آمریکا 
می گوید »چرا باید با قدرت اول جهان سر ســتیز داشته باشیم؟«، نشان می دهد 
کــه او هیچ حقی برای ملت خود قائل نیســت و ماننــد دیلماج های رده چندم 

طرف مقابل حرف می زند!
نهایتــاً از آقای دیپلمات ســابق می پرســیم تــراز دیپلماتیــک، رویکرد 
دیکتاتورهایی مثل پهلوی و بن ســلمان است که گاو شیرده محسوب می شدند 
و اجازه داشــتند با ســرکوب ملت های خــود، مرتکب هر جنایتی بشــوند؟ یا 
قهقرای دیپلماتیک برجامی که موجب شــد صــادرات نفت به پایین ترین حد 

ظرف چند دهه گذشــته برســد، اروپا با ماسماســک »اینستکس« به شیدایان 
 برجام اهانت کند، و به اذعان ظریف، به دوســتان و متحدان روزهای ســختی 

بی اعتنایی شود؟!
آقای روحانی 

لطفا سُرنا را از سر گشاد آن نزنید!
آقای روحانی بهتر است به جای فرافکنی؛ به یاد بیاورند که فرجام آن 8 سال 
اصرارشــان بر توافق برجام به هر قیمتی این شــده که اعتراف کنند که مذاکره 

با آمریکا یعنی دیوانگی!
مدتی است رئیس دولت های یازدهم و دوازدهم که 8 سال سکان اداره کشور 
را در اختیار داشــت و دلار را با ۳ هزار و ۱80 تومان در ســال ۱۳9۲ تحویل 
گرفت و با ۳0 هزار تومان به دولت بعد از خود تحویل داد و در طول ســه سال 
رئیس جمهوری شــهید رئیسی سکوت معناداری را اختیار کرده بود، چند ماهی 
است با آمدن دولت چهاردهم زبان باز کرده و هر روز در جمعی سخنانی می گوید 

که مرغ پخته هم از شنیدن آن خنده اش می گیرد. 
در تیرماه بود که او با جمع کردن وزرای دولتش ، شروع به مقایسه سه سال 
اول دولت خود با تمام سه سال دولت شهید رئیسی کرد و گفته بود:»من تورم 
را با ۳۲ درصد تحویل و در سال 94 به ۱۱/۳ درصد رساندم.« هرچند آمار داده 
شده توسط آقای روحانی از نگاه کارشناسان نادرست است ولی بر فرض که این 
آمار درســت باشــد ، او باید این سؤال را از خود بپرسد که شما با بتن ریختن به 
راکتور اراک و تقریباً تعطیلی مطلق هســته ای، آن هم فقط برای دو سال چنین 
هنری را به خرج دادی و درست از سال 9۵ کشور شاهد رشد تورم شد. آنگونه 
که دلار ۳ هزار ۱00 تومان را پس از 8 ســال با ۳0 هزار تومان یعنی ۱0 برابر 

تحویل دولت بعدی خود دادید! 
این در حالی بود که دولت شهید رئیسی همین دلار را با ۵0 هزار تومان و 
البته با افزایش غنی سازی تا سقف ۶0 درصد و ذخیره سازی چند برابری تحویل 
دولت پزشکیان داد. اگر قرار بر مقایسه باشد انصاف آن است که پایان دولت مبنا 
باشد نه سه سال اولی که هر امتیازی را به دشمن دادید و کشور را از هر لحاظ به 
این حال و روز انداختید که دو دولت رئیسی و پزشکیان باید تاوان آن را بپردازند.

اخیــراً هم روحانــی وارد موضوعات مبنایی انقلاب شــده و در جایگاه یک 
نظریه پرداز سیاســی طی اظهاراتی در یک جمع سیاسی گفته است: »با وجود 
اینکه در ابتدای انقلاب همه مردم امام خمینی)ره( را قبول داشتند و امام هم در 
پاریس، جمهوری اسلامی را مطرح کرده بودند و حتی مردم هم در شعارهایشان 
گفته بودند استقلال، آزادی، جمهوری اسلامی، اما در عین حال امام شکل نظام 
را به رأی مردم گذاشت. قرار ما این شد که ببینیم مردم چه می خواهند. قرار این 

بود که حداکثر ما پیشنهاد دهنده باشیم و از مردم بپرسیم.«
در همین زمینه روزنامه اعتماد به نقل از روحانی آورده اســت:»اگر همین 
مبنا را تا امروز حفظ می کردیم شرایط ما متفاوت بود. ما در آغاز از مردم سؤال 
کردیم، اما از مقطعی به بعد به مردم گفتیم حالا گوش کنید و عمل کنید. دیگر 
از مردم نپرســیدیم. وقتی افکار و ایده و خواســت مردم حاکم نباشد هر نظامی 

دچار مشکل می شود.«
روحانی خودش می داند که هیچ گاه به چیزی که امروز مطرح می کند اعتقاد 
نداشــته است که اگر داشــت نباید در همان زمانی که شخصیت هایی همچون 
شهید بهشتی به دنبال یک قانون اساسی جامع با رعایت حقوق برای همه مردم 
بودند ، خواستار اخراج ، بازنشستگی وحتی اعدام بزرگ ترین نیروی نظامی کشور 
یعنی ارتش در آن شــرایط حســاس انقلاب می شد. حرف های اخیر روحانی در 
حالت خوشبینانه ، تکرار همان ژســت بی فرجام دوران ریاست جمهوری ایشان 
برای برگزاری رفراندوم زورکی اســت. بدون پیش نیازهای عقلانی و حتی شاید 

بدون روال قانونی!
ژســتی کــه برخی سیاســتمداران می گیرند تــا در هنگامه عیان شــدن 
بی دستاوردی شان در دوران مسئولیت خود، برای دولتشان دستاوردسازی کنند.

اصرار بر توافق به هر قیمتی با آمریکا، ســیاه نمایی از شــرایط کشور توسط 
برخی روزنامه های زنجیره ای و مســئولان رده بالای دولت یازدهم و دوازدهم و 
متأســفانه بعضاً مقامات دولت چهاردهم ، نظارت نکردن بر بازار و خلق الســاعه 

گرانی ها دردی است که هر روز مردم را رنج می دهد.
آقای روحانی بهتر است به جای فرافکنی؛ به یاد بیاورند که فرجام آن 8 سال 
اصرارشــان بر توافق برجام به هر قیمتی این شــده که اعتراف کنند که مذاکره 

با آمریکا یعنی دیوانگی!
آقای روحانی اکنون به جای این سخنان پرطمطراق و البته اغوا کننده ، باید 
پاسخ دهند که در آن 8 سال چه بلایی سر مردم آورده اند که مردم با این شرایط 

رو به رو شده اند. آقای روحانی لطفا سُرنا را از سر گشاد آن نزنید!

وکیلی: تیم اقتصادی دولت
به جای فرافکنی پاسخگو باشد

یک فعال سیاســی اصلاح طلب گفت: تیم اقتصادی دولت، پشت پزشکیان 
و انتقاد از افراطیون پنهان نشــوند. نمی شود از جیب مردم برای سنجش برخی 
سیاست های مان آزمون و خطا کنیم. ما در مقابل این وضعیتی که برای معیشت 

مردم به وجود آمده سرمان بالا نیست.
محمدعلی وکیلی نماینده اسبق مجلس در گفت وگو با نامه نیوز یادآور شد: 
فارغ از رفتار و رویکرد افراطیون، وضعیت نامطلوب اقتصاد بر کســی پوشــیده 
نیســت. نوسانات بازار ارز بر ســایر بازارها اثر منفی می گذارد و هر روز وضعیت 
اقتصادی و معیشــتی مردم آشفته تر می شود بنابراین همه در قبال این وضعیت 
مسئولیت دارند. وی با اشاره به وظیفه سنگین دولتمردان به ویژه تیم اقتصادی 
دولت، افزود: کسانی در این دولت مسئولیت گرفتند، نباید پشت آقای پزشکیان 
پنهان شوند؛ آنها مسئولیت برعهده گرفتند تا حافظ ارزش پول ملی و معیشت 
ملت باشــند. ما همه، زمان انتخابات از صداقت گفتیم و صداقت آقای پزشکیان 
را گرو گذاشــتیم، مردم نیز اعتماد کردند و به آقای پزشکیان رأی دادند؛ امروز 
 جامعــه حــق دارد که صداقــت را مطالبه کند و آن را در رفتــار کابینه دولت 
آقای پزشــکیان ببیند. وکیلی گفت: از تیــم اقتصادی دولت انتظار کارآمدی و 
نشان دادن رفتار مسئولانه داریم. انتظار داریم این تیم روی زمین حرکت کند. 
هر چند برخی سیاســت ها شــاید روی کاغذ درست باشد اما وقتی بستر اجرای 
آنها فراهم نباشــد در میدان عمل به ضد خودش تبدیل می شــود. هر مسئولی 
سیاستی را اعلام و اجرا می کند تمام عواقب آن سیاست را باید بپذیرد. نمی شود 
از جیب مردم برای ســنجش برخی سیاست های مان آزمون و خطا کنیم. ما در 
مقابل این وضعیتی که برای معیشــت مردم به وجود آمده سرمان بالا نیست و 

این واقعیت را نمی توان در پشت رفتار افراطیون پنهان کرد.
پشت پرده نقل قول ها: راهبرد برخی دولتمردان

 برای فرار از پاسخگویی در آینده
ماه های طی شده از عمر دولت چهاردهم همراه با پدیده ای جدید در صحنه 
سیاســت کشــور بود. پدیده ای که با نقل قول پزشکیان از رهبر معظم انقلاب در 
جلســه رأی اعتماد به وزرا آغاز گشــت و در روزهای اخیر، مقامات دولتی و افراد 

رسانه ای منتسب به دولت تلاش ویژه ای در استفاده از این روش اتخاذ کرده اند.
توئیت اخیر عبدالناصر همتی وزیر اقتصاد دولت چهاردهم درباره نظر مثبت 
رهبر معظــم انقلاب درباره طرح مجدد لوایح اف ای تــی اف )FATF( در مجمع 
تشخیص مصلحت نظام، سخنان علی عبدالعلی زاده رئیس ستاد انتخاباتی پزشکیان 
و نماینده ویژه رئیس جمهور در حوزه اقتصاد دریامحور درباره تصمیم نظام برای 
مذاکره مستقیم و همچنین نقل قولی از یکی از اعضای شورای اطلاع رسانی دولت 
و فعال رسانه ای جریان مدعی اصلاحات درباره قطعیت یافتن مذاکره با آمریکا از 
سوی نظام، در ادامه این پدیده نوظهور، روند خطرناکی را ایجاد کرده که از پیش 

دولت را در برابر هر پاسخ گویی درباره عملکرد خود تبرئه کند.
به نظر می رســد این روش جدید و رویکــرد برخی از دولتمردان بیش از هر 
چیز ناشــی از اذعان ناخواسته آنان به شکست برنامه ها و طرح های خود و سعی 
در احاله مسئولیت پاسخگویی به دیگر ارکان نظام است. قرائن حاکی از این است 
که برخی مسئولان دولتی از سویی با ارائه راهکارهای قدیمی و شکست خورده ای 
مانند دیپلماسی برجامی و برجسته سازی دروغین FATF به عنوان دلیل مشکلات 
اقتصادی کشور )که پیش تر نیز مورد استفاده قرار گرفته و بی سرانجامی آنان ثابت 
شده است(، سعی بر سرپوش گذاشتن بر بی برنامگی خود داشته و از طرف دیگر با 
نگاه به احتمال بالای شکست و درصد پیروزی بسیار پایین راهبردهایی همچون 

مذاکره با آمریکا و پیوستن به FATF تلاش بر فرار از پاسخگویی دارند.
این دسته از افراد متاثر از تجربه دولت حسن روحانی، شکست هر اقدام خود 
را به همه بازیگران منوط کرده و خود را از پاســخگویی تبرئه می کنند. از همین 
رو با آگاهی از شکســت و به سرانجام نرسیدن توافق و مذاکره با آمریکای ترامپ 
)در شــرایطی که حتی معشوقه های دموکرات غرب گرایان داخلی نیز عهدشکنی 
آمریکایی را در چهارسال اخیر رها نکردند( و بی ثمری تصمیماتی همچون پیوستن 
به FATF در غلبه بر مشکلات ساختاری اقتصاد کشور، سعی در احاله مسئولیت 

به دیگران این بار پیش از شروع هر اقدامی دارند.
آنــان ایــن بار برای اینکه از صحنه قضاوت مردم ایران فرار کنند، ســعی در 
سوءاستفاده از حمایت رهبر انقلاب از دولت کرده و به نوعی ایشان را در برابر هر 
شکست احتمالی اقدامات و ناکارآمدی افراد دولت چهاردهم مسئول معرفی می کنند. 
به زبانی دیگر روش فوق مبتنی بر این تعریف شده است که با سوءاستفاده از 
حمایت رهبری و القای انگاره هم نظری رهبر انقلاب درباره تمامی اقدامات دولت، 
ایشــان به سپری در برابر پاسخگویی آتی در برابر شکست های احتمالی برخی از 

راهبردهای از پیش شکست خورده دولت بدل شوند.
این روشِ مبتنی بر سوءاستفاده از اعتماد و حمایت رهبری در حالی صورت 
می پذیرد که ایشان همواره بر رأی مردم توجه و تأکید داشته و به همین واسطه 
از هر دولتی به عنوان نماینده رأی ملت ایران حمایت کرده اند و بر همین اساس 

نیز همواره تمام ارکان نظام را به حمایت از دولت ها تشویق کرده اند.

پنج سال پیش در بامداد 13 دی ماه، دولت تروریست و جنایتکار آمریکا 
در اقدامی بزدلانه، سردار حاج قاسم سلیمانی، ابومهدی المهندس و 8 تن از 

همراهان این دو فرمانده را در نزدیکی فرودگاه بغداد به شهادت رساند. 
پس از شهادت حاج قاسم، به دلیل محبوبیت گسترده وی در افکار عمومی، 
یک جریان سیاسی خاص در داخل کشور که نقش ویژه ای در فتنه 78 و 88 
و اغتشاشات 1401 داشت، در قالب پروژه ای کلان به تحریف شخصیت و منش 
این شهید بزرگوار پرداخت. هدف اصلی این بود که محبوبیت حاج قاسم برای 

نیل به اهداف قبیله ای و حزبی، مصادره شود.
اما این پروژه در عمل ناکام ماند؛ چرا؟! چون اظهارات و موضعگیری های 
سردار سلیمانی در برهه های مختلف و البته حساس، این اجازه را نمی داد که 
»جریان تحریف« به اهداف خود دســت یابد. با این حال، این طیف بدسابقه و 
سودجو همچنان مشغول کار است و هر چند وقت یکبار، تقلا می کند تا روایتی 

کذب از شخصیت حاج قاسم را جا بیندازد. 
این طیف بدســابقه، پیش از این مدعی بود که »تشییع سردار سلیمانی 
درس اعتدال بود«! و »سردار سلیمانی اهل خودی و غیرخودی کردن نبود«! و 
»سردار سلیمانی برای رفع حصر در تلاش بود«! و »سردار سلیمانی به رئیس 
دولت اصلاحات ارادت داشت«! و موارد مشابه دیگر. این ادعاهای مضحک در 
حالی اســت که رهبر معظم انقلاب -18 دی 1398- در تشریح یکی از ابعاد 
شخصیت حاج قاسم فرمودند: »ویژگی مهم حاج قاسم این بود که در مسائل 
داخلی اهل حزب و جناح و این گونه تقســیم بندی ها نبود اما به شدت انقلابی 
و پایبنــد به خط نورانی و مبارک امام بــود و انقلاب و انقلابی گری خط قرمز 
قطعی او بود. حاج قاسم واقعاً ذوب در انقلاب بود و برخی سعی نکنند که این 

واقعیت ها را کم رنگ کنند.«
سردار شهید حاج قاسم سلیمانی، علاوه بر آنکه در میدان جنگ، فرمانده ای 
زبده بود و بینی آمریکا و همپیمانان واشنگتن را بارها به خاک مالیده بود، در 

حوزه مسائل سیاسی نیز بسیار تیزهوش و دقیق و صریح بود.
بررسی وصیت نامه این سردار بزرگ، تصویری بدون تحریف و بدون روتوش 
از منش وی در حوزه مسائل سیاسی را به نمایش می گذارد. بدون شک مسئله 
»ولایت فقیه« برجسته ترین فراز وصیت نامه سردار شهید حاج قاسم سلیمانی 
است. این موضوع از بخش آغازین وصیت نامه این سردار بزرگ شروع شده و 

تا انتهای وصیت نامه استمرار پیدا کرده است.
در بخشی از وصیت نامه حاج قاسم آمده است: »خداوندا! تو را شکرگزارم که 
پس از عبد صالحت خمینی عزیز، مرا در مسیر عبد صالح دیگری که مظلومیتش 
اعظم است بر صالحیتش، مردی که حکیم امروز اسلام و تشیّع و ایران و جهان 
سیاسی اسلام است، خامنه ای عزیز - که جانم فدای جان او باد - قرار دادی.«
سردار ســلیمانی در بخش دیگری از وصیت نامه خود تاکید کرده است: 
»برادران و خواهرانم! جهان اسلام پیوسته نیازمند رهبری است؛ رهبری متصل 
به و منصوب شــرعی و فقهی معصوم. خوب می دانید منزّه ترین عالمِ دین که 
جهان را تکان داد اســلام را احیا کرد، یعنی خمینی بزرگ و پاک ما، ولایت 
فقیه را تنها نســخه نجات بخش این امت قرار داد؛ لذا چه شما که به  عنوان 
شیعه به آن اعتقاد دینی دارید و چه شما به  عنوان سنّی اعتقاد عقلی دارید، 
بدانید ]باید[ به دور از هرگونه اختلاف، برای نجات اســلام خیمه ولایت را رها 
 نکنید. خیمه، خیمه رسول الله است. اساس دشمنی جهان با جمهوری اسلامی، 
آتــش زدن و ویران کردن این خیمه اســت، دور آن بچرخید. والله والله والله 
این خیمه اگر آســیب دید، بیت الله الحرام و مدینه حرم رســول الله و نجف، 
 کربلا، کاظمین، ســامرا و مشــهد باقی نمی ماند؛ قرآن آســیب می بیند... 
من حضرت آیت الله  العظمــی خامنه ای را خیلی مظلــوم و تنها می بینم. او 
نیازمند همراهی و کمک شماست و شما حضرات با بیانتان و دیدارهای تان و 

حمایت های تان با ایشان می بایست جامعه را جهت دهید.«
اعتقاد ویژه سردار ســلیمانی به نظام جمهوری اسلامی و تاکید بر لزوم 
هوشیاری در مقابل نقشه های شوم دشمن در این خصوص از دیگر ابعاد شخصیت 
این شهید بزرگ است. در بخشی از وصیت نامه حاج قاسم آمده است: »امروز 
قرارگاه حسین  بن علی، ایران است. بدانید جمهوری اسلامی حرم است و این 
حرم اگر ماند، دیگر حرم ها می مانند. اگر دشمن، این حرم را از بین برد، حرمی 

باقی نمی ماند، نه حرم ابراهیمی و نه حرم محمّدی)ص(.«
حاج قاسم سلیمانی از جمله مقاماتی بود که صریح و بدون تعارف درباره 
 خیانت نابخشودنی فتنه 88 موضع گیری کرد. در یک نمونه وی - ۲۲ بهمن 96 - 
در جمع مردم کرمان گفته بود: »در سال 88 و در فتنه اخیر)دی 96( ضدانقلاب 
برای براندازی وارد شدند و موج سواری می کردند و این ملت ایران بود که وارد 

صحنه شد و بینی دشمن را به خاک مالید.«
سردار »محمدعلی جعفری« فرمانده سابق کل سپاه چندی پیش با ذکر 
خاطره ای از حاج قاسم گفته بود: »در سال 88 وقتی که فتنه گسترده تر و عمیق تر 
 و خطرناک تر شــد، با وجود اینکه ماموریت های سردار سلیمانی از سال 85 
در منطقه خیلی بیشتر شده بود، در ایام فتنه هرگاه می آمد ایران خیالش راحت 
نبود و خاطرم هســت در قرارگاه ثارالله حضور پیدا می کرد و دغدغه داشت و 
تــلاش می کرد ماجرا را آرام کند و حتی بارها به من گفت که آمادگی هر نوع 
ماموریتی را دارم. البته نیازی به نقش آفرینی او در صحنه نبود، اما بیشتر نقش 
سیاسی و دیپلماســی داخلی را به خوبی انجام می داد؛ اما به شدت ناراحت و 

عصبانی از کلیت این حرکت و حامیان فتنه 88 بود.«
یکی از شعارهای اصلی جریان فتنه در سال 88، شعار »نه غزه، نه لبنان، 
جانم فدای ایران«! بود؛ شعاری بی پایه و اساس و البته شعاری پخت وپز شده در 
وزارت خارجه رژیم صهیونیستی که سران و لیدرهای فتنه 88 هیچ گاه نسبت 
به آن اعتراض نکردند. ســردار سلیمانی در روزهای پایانی سال 94 در دیدار 
با هیئت حماس با اشــاره به این شعار انحرافی گفته بود: »در ایران، زمانی که 
مسئله، فلسطین باشد، همه انقلابی هستند، همگان فلسطین را دوست دارند 
فلســطین حتی در داخل ایران هم )موضوعی( اساسی است چند سال پیش 
شعار »نه غزه نه لبنان؛ جانم فدای ایران« را سر دادند؛ از شما می پرسم اینها 
اکنون کجا هستند. ما این را در قاموس سیاسی خود ثبت کردیم. کسانی که 
هرگونه شــعاری در مخالفت با حمایت ما از فلسطین سر دهند در هیچ پست 
سیاســی نخواهند بود و در راس تصمیم گیرندگان کلان کشور جای نخواهند 
داشت. کجا ممکن است چنین چیزی اتفاق بیفتد؟« نکته قابل توجه اینجاست 
 که پس از این اظهارنظر، حامیان فتنه 88 به ســردار ســلیمانی حمله کرده 

و او را آماج فحاشی و توهین قرار دادند.
مدعیان اصلاحات در مقطعی که دولت های یازدهم و دوازدهم روی کار بود، 
بر اجرای روند خســارت بار برجام های ۲ و 3 تاکید کردند. سردار سلیمانی از 
جمله مقاماتی بود که نسبت به این پیشنهاد خسارت بار و مغایر با منافع ملی، 

صراحتا واکنش نشان داد.
در همین رابطه حاج قاسم - 9 اسفند 97- گفت: »برای دشمن، این برجام، 
سه ضلعی است نه یک ضلعی. اوباما فکر می  کرد به مرور زمان به دو ضلع دیگر 
می  رســد، اما آدم عجولی که آمده )ترامپ(، اصرار دارد به ســرعت برسد و 
تصورش این بود که می  رسد. اینکه اصرار می  کنند بر برجام ۲ در منطقه، برای 
این است که می خواهند این تحرکی را که از ایران اسلامی به جهان اسلام روح 
و جان داده، این خونی را که در عالم اســلامی جریان پیدا کرده، بخشکانند. 
اگر العیاذبالله ما رفتیم و در برجام ۲ شــرکت کردیم، به همین تمام می شود؟ 
نه، برجام اصلی در داخل ایران است. تلاش آنها به اینجا منتهی نخواهد شد و 
برجام 3 هم خواهند داشت، چون دشمنان معتقدند که چشمه باید خشکانده 

شود و این چشمه، ایران است.«
شهید »حسین امیرعبداللهیان« وزیر امور خارجه سابق، پیش از این در 
گفت وگویی با اشاره به تماس تلفنی حاج قاسم با وی - در مقطعی که او معاون 
عربی و آفریقای وزارت خارجه بود - تصریح کرد: »فردای روزی که تصاویری 
از قدم زدن ظریف با جان کری منتشر شده بود، حاج قاسم با من تماس گرفت 
و در آن تماس، کمک تســلیحاتی و ارتباط مستقیم آمریکایی ها با داعش را 

گوشزد کرده و گفته بود این پیام به آقای ظریف منتقل شود.«
 در ســال 78 و در مقطعــی که در دولت اصلاحات، فتنــه 78 رخ داد، 
۲4 نفر از فرماندهان سپاه به رئیس جمهور وقت نامه نوشتند. یکی از فرماندهان 
عالی رتبه در همین رابطه تصریح کرد: »نامه را حاج قاسم خودش تهیه کرد، 
ایشان فقط امضاءکننده نامه نبود، بلکه نگارنده نامه بود و نقش اصلی و محوری 
را در تنظیم این نامه و گرفتن امضا از فرماندهان داشت که در پی آن دو جلسه 
هم با رئیس جمهور وقت داشتیم که روح اصلی نامه هم تهدید بود که اگر توجه 

نکنید ما طور دیگری برخورد می کنیم.«
سردار سلیمانی - مهرماه 95- نیز نسبت به دوصدایی در سیاست خارجی 
و ارســال پالس ضعف از سوی برخی افراد تأکید کرد: »در خط مقدم جنگ با 
دشمن، نباید دو صدا بلند شود و کسانی بگویند دشمن نیست، دوست است. 
خوارج، محصول ترویج همین نگاه بودند. اگر صاحب منصبانی آدرس غلط دادند 
و در جامعه دو صدایی دشمن درست کردند، مرتکب خیانت شده  اند. کوچه دادن 
به دشمن، بدترین نوع خیانت است. ترویج فهم غلط از دشمن، حساسیت جامعه 

را از بین بردن و در درون آن تفرقه درست کردن، خیانت است.«
به لطف خدا و به برکت خون شــهید و به دلیل بصیرت مردم عزیز ایران، 
جریان تحریف هیچ گاه نتوانست محبوبیت شهید سردار سلیمانی را برای منافع 
جناحی و سیاسی و قبیله ای خود مصادره کند. با این حال همچنان لازم و ضروری 
است که ابعاد شخصیتی این شهید بزرگوار و از جمله ابعاد سیاسی شخصیت 
وی، بیش از پیش نشر داده شده و به گوش جوانان و اقشار مختلف مردم برسد.

بركت خون حاج قاسم
و رسوایی »جریان تحریف«

یادداشت روز

مسعود اكبری

صفحه 2
پنجشنبه ۱۳ دی ۱۴۰۳
اول رجب ۱۴۴۶ - شماره 2۳۷۶2

عراقچی: 

اگر توانمندی موشکی ما نبود
كسی با ایران مذاكره نمی كرد

معاون هماهنگ کننده نیروی قدس سپاه: 

سردار سلیمانی
الگوی جهانی مبارزه با تروریست است

وزیر امور خارجه گفت: معتقدم 
که اگر توانمندی موشکی ما نبود، 
اساساً کسی با ما مذاکره نمی کرد.

ســیدعباس عراقچی در گفت وگو 
با تســنیم پیرامون ســالگرد شهادت 
سپهبد حاج قاســم سلیمانی فرمانده 
فقید نیروی قدس ســپاه پاسداران به 
بیان خاطرات و نکاتی از این شــهید و 

قهرمان ملی پرداخت.
عراقچی با اشــاره به ویژگی های 
شخصیتی و سازمانی شهید سلیمانی 
اظهار داشــت: به ایشــان )حاج قاسم 
ســلیمانی( باید هم از جنبه شخصی 
و هــم از جنبه وظیفه ســازمانی که 
به عهده داشت نگاه کرد، بعُد شخصیِ 
ایشان معروف است و نیاز به گفتن من 
نیســت؛ یک اخلاق ویژه ای داشت و با 
همه می توانســت ارتباط برقرار کند و 
گرم بگیرد و واقعاً همه را به  چشم یک 
هم وطن یا عضوی از مجموعه حاکمیت 
نظام نگاه می کرد، معمولاً کاری به خط 
و خطوط و جناح ها و... نداشت، نگاهش، 
خیلی نگاه ملــی بود و آدم ها را هم با 
همین نگاه در نظر می گرفت. نگاه ملی 
که مطرح می کنم یک نگاه فراجناحی 
و نگاهی بود که مسائل کلان کشور و 
انقلاب و منطقه و... را در نظر داشت و 

با افراد در این سطح برخورد می کرد،
وی افزود: در ســطح سازمانی هم 
همین طور بود، یعنی برخورد ایشــان 
واقعاً برخورد سازمانی صرف اصلًا نبود 
و یک برخــورد کلان از موضع منافع 
کلان کشــور و انقلاب بــود، روحیات 
شخصی شــان هم این گونــه بود که با 
همه خیلی سریع گرم می گرفت، با هر 
کسی روبه رو می شد مصافحه می کرد 
و امکان نداشــت این گونه رفتار نکند 
و خیلی برخورد متواضعانه ای داشت، 
به خصوص در این ســال های آخر که 
اسم ایشان به عنوان یک اسطوره مطرح 
شده بود، شــاید افراد وقتی با ایشان 
نمی شد  باورشــان  می کردند  ملاقات 
که او این مقدار تواضع دارد و خونگرم 
اســت و تا این حد عادی و خودمانی 
صحبت می کنــد و همه را خیلی گرم 
تحویل می گیرد و این خصوصیت ویژه 

ایشان بود.
سردار سلیمانی میدان و دیپلماسی را 

یکسان و به  موازات هم می دید
وزیر امور خارجه خاطر نشان کرد: 
به  لحاظ خصوصیت سازمانی هم اینکه 
نیروی قدس مثلًا با وزارت امور خارجه 
تقابلی داشته باشد، اصلًا این طور نبوده 
و نیست، تلقی خود ایشان هم کاملاً غیر 

از این بود و معتقد بود اینها دو نهادی 
هستند که به  موازات همدیگر حرکت 
می کنند و همدیگر را کامل می کنند، 
یکی حضور میدانی دارد، یکی حضور 
دیپلماتیک، بنده گواهی می دهم که در 
زمان ایشان میدان و دیپلماسی کاملًا 
یکســان دیده می شد و حداقل از نظر 

ایشان این طور بود.
طبیعی اســت که بعضی شرایط 
اقتضا می کرد کــه میدان اولویت پیدا 
کند و بعضی شرایط هم اقتضا می کرد 
که دیپلماســی اولویت پیــدا کند، نه 
به دلیل اینکه اهمیت بیشتری دارد بلکه 
به این دلیل که الآن و در این شــرایط 
دیپلماســی باید در صحنــه و جلودار 
باشد و میدان پشت سرش حرکت کند 
یا بعضی اوقــات به عکس، که معمولاً 
البته میدان اســت که دســتاوردهای 
میدانی را ایجاد می کند و دیپلماســی 
این دستاوردها را به منافع ملی و امنیت 

ملی نقد و به اصطلاح تبدیل می کند.
تا قدری که من دیدم این دیدگاه 
ایشان بود، لذا عنایت داشت که جلسات 
هفتگی با وزیر امور خارجه داشته باشد 
و جلســه روزهای سه شنبه ساعت ۶ 
صبح ایشان با وزیر امور خارجه معروف 
است و در این جلسات همه مسائل هفته 
و مربوط به منطقه را مرور و هماهنگی 

ایجاد می کردند.
همچنین جلســات متعددی بود 
که ما در دبیرخانه شورای عالی امنیت 
ملی شرکت می کردیم، در این جلسات 
وزارت امــور خارجه، نیــروی قدس  
و دســتگاه های دیگــر بودنــد و همه 

موضوعات هماهنگ می شد.
سردار سلیمانی 

یک دیپلمات ورزیده بود
من خودم قائل نیستم و در ایشان 
هم ندیدم نگرشی که مثلًا دیپلماسی 
را یک امر فرعی یا جداگانه ببیند، نه، 
این دو همدیگر را تکمیل می کردند و 
می توانم ادعا کنم که خود ایشــان هم 
یک دیپلمات ورزیده بود، هم از جهت 
نوع نگرش و درکی که نسبت به مسائل 
بین المللی داشت و هم نوع تعاملی که با 
مقاماتی که دیدار می کرد برقرار می کرد، 
چون خود ایشان هم دیدارهای خارجی 
داشــت البته دیدارهای ایشــان مثل 
دیپلمات ها خبری و علنی و رسانه ای 

نبود و در جایگاه خودش بود.
من نوع مذاکره و برخورد ایشــان 
در ملاقات هــای دیپلماتیــک را دیده 
بودم، واقعاً هم در سطح یک دیپلمات 
عالی صحبت می کردند، هم نگاهشان 

نگاه کاملًا درستی بود همان طور که در 
میدان هم یک مرد میدان بسیار قوی 
بودند. خود ایشان )حاج قاسم( به نظر 
من تجلی یکسانی میدان و دیپلماسی 
بود و در وجــودش و نحوه رفتارش با 
دستگاه دیپلماسی و دستگاه های دیگر 

این مشخص بود.
دیپلماسی در همه  جای دنیا 

متکی به دستاوردهای میدانی حرکت می کند
عراقچی در ادامه افزود: دیپلماسی 
اصــولاً در همه جای دنیــا متکی به 
دستاوردهای میدانی حرکت می کند، 
یعنی دیپلماســی فی نفســه به عنوان 
خودش که چیــزی در اختیار ندارد، 
آن مؤلفه های قدرتی که یک کشــور 
دارد و در عرصــه میدان بروز و ظهور 
پیدا می کند، اینهاست که دیپلماسی 
را بــه پیش می برد، فقــط هم میدان 
نظامی نیست، برای بعضی از کشورها 
میدان، میدان اقتصادی اســت یعنی 
دستاوردهای اقتصادی یا دستاوردهای 
تکنولوژیــک دارنــد، یــا برخی هــا 
دستاوردهای فرهنگی و توانمندی های 

فرهنگی و گفتمانی دارند.
وی خاطرنشان کرد: خود جمهوری 
اســلامی یکــی از توانمندی هایــش 
توانمندی گفتمان ســازی است، مثل 
گفتمان مقاومت و گفتمان ضدسلطه. 
این عرصه هاســت که وقتی قدرت در 
آن تولید می شود آن موقع دیپلماسی 
به  اتکای این قدرت حرکت می کند و 
این مؤلفه های قدرت را می تواند توسط 
دیپلماسی به منافع ملی، امنیت ملی، 
حیثیــت ملی و عزت ملی تبدیل کند 
و لذا این یک گفته مشــهور و درستی 
اســت که دیپلماســی بدون قدرت یا 
بدون میــدان کاملًا ناتوان اســت، از 
طرف دیگر قدرت هم بدون دیپلماسی 
کامل نیست و نمی داند کجا باید برود 

و چه کار باید کند.
جلسه مهم فرماندهان نظامی

 در مورد نگرانی موشکی پیرامون »برجام«
رئیــس دســتگاه دیپلماســی و 
مذاکره کننده ارشــد اســبق در زمان 
برجام اظهار داشت: تقریباً همه جلساتی 
کــه ما با دوســتان نظامی داشــتیم، 
جلسات خیلی جدی و محکم و بعضی 
وقت ها چالشی و...، ولی نتایجش خوب 
بود. من یکی از مهم ترین جلساتی که 
خاطرم هست این بود که روزهای آخر 
»برجام« یک نگرانــی پدید آمده بود 
که؛ آیا این برجام، برنامه موشــکی ما 
را هم تحــت تأثیر قرار می دهد یا نه؟ 
لذا یک جلســه ای ترتیب داده شد که 

همه فرماندهان ارشد نیروهای مسلح 
حضور داشــتند و سردار سلیمانی هم 
بودنــد و در آن جلســه من همه ابعاد 
قضیــه را کامل توضیــح دادم و اینکه 
هیچ ارتباطی بین این دو وجود ندارد 
و برنامه موشــکی ما کاملًا مستقل به 
مســیر خودش ادامه می دهد و برجام 

هیچ دخالتی در آن ندارد.
عراقچــی تصریح کــرد: بعضی از 
بخش های برجام یــا قطعنامه ۲۲۳۱ 
مربــوط به برجام بود که در شــورای 
امنیت ارجاعاتی داده می شد، سؤالاتی 
مطرح شد و یک جلسه طولانی بود و 
من همه اینها را توضیح و پاســخ دادم 
و نهایتاً خیلی از دغدغه ها رفع شــد و 
آن جلســه یکی از جلسات بسیار مهم 
و تأثیرگذار بود که بعد از آن دوستان 
نظامی ما وقتی دغدغه های درست شان 
مرتفع شد بالاخره با اجرای برجام هم 
همراهی داشتند، البته بعداً برای اینکه 
دیگر ۱00درصد مطمئن شــوند چند 
آزمایش موشــکی هم صورت گرفت و 
مشخص شد که نه هیچ اتفاقی نیفتاد 
و نه برجام صدمه خورد، نه کســی به 
آزمایش های موشــکی اعتراض کرد و 
در مجموع خیلی خوب بود و آن جلسه 
همیشه در خاطره من می ماند که خیلی 
جلسه چالشی و جدی و در عین حال با 
حسن نیت و رویکرد مثبت بود و نهایتاً 

هم نتیجه مثبتی داشت.
وزیــر امــور خارجــه در ادامــه 
خاطرنشــان کرد: دیپلماسی به اتکای 
قدرت است که حرکت می کند و قدرت 
را همین عوامل است که می سازد من 
بارهــا هم گفتــم و معتقــدم که اگر 
توانمندی موشکی ما نبود، اساساً کسی 
با ما مذاکره نمی کرد، اگر می توانستند 
تاسیســات هسته ای ما را با یک حمله 
نظامــی مثلًا نابود کننــد، چه دلیلی 
داشــت با ما مذاکره کنند و دو ســال 
و خرده ای بنشــینند و مذاکره کنند، 
۱8 روز وزیــر خارجه آمریکا یا وزرای 
خارجه ۱+۵ جمع شوند تا یک تفاهمی 
به دست بیاید، علتش این بود که توان 
از بیــن بردن نظامی تأسیســات ما را 
نداشتند. نیروهای مسلح ما به وسیله 
موشــک هایی که جنبــه بازدارندگی 
داشتند، این توان را ایجاد کرده بودند.

وی همچنین اظهار داشــت: توان 
واکنش متقابل ما در اصل سپر حفاظتی 
برای تاسیســات هسته ای ما بود و این 
را موشک های ما و توانمندی دفاعی ما 
در مجموعه خودش به شمول موشک ها 

ایجاد کرده بود.

هماهنگ کننــده  معــاون 
نیروی قدس ســپاه در حاشــیه 
پنجمین  »بزرگداشــت  نشست 
ســردار  شــهادت   ســالگرد 
حاج قاسم ســلیمانی« گفت: به 
اعتقاد مــن دونالد ترامپ با ترور 
شهید سلیمانی بزرگ ترین خدمت 
را به جریان تروریستی در جهان 

انجام داد.
ایرج مســجدی، معاون  ســردار 
هماهنگ کننــده نیروی قدس ســپاه 
گفت: در آســتانه پنجمین ســالگرد 
شــهادت سردار عزیز ســپهبد شهید 
حاج قاســم سلیمانی هستیم. مراسم 
بسیار باشــکوهی در سطح کشور در 
تهران و استان های مختلف و به خصوص 
کرمان برای بزرگداشت این شهید عزیز 

امسال برگزار خواهد شد.
وی افزود: شهید سلیمانی یکی از 
قربانیان ترور است. امروز این مراسمی که 
 برای بزرگداشت ۲۳ هزار به شهید ترور 
در جمهوری اسلامی ایران برگزار و این 
کتاب نفیس و ارزشمندی که رونمایی 
شــد بیانگر این اســت که جمهوری 
اسلامی ایران و مردم ایران از بالاترین 
سطوح تا مردم عادی قربانی تروریسم 

هستند.

ســردار مســجدی با بیان اینکه 
۲۳000 شهید ترور عدد کمی نیست 
 گفت: به اعتقاد بنده که بیش از 40 سال
دوســتی همکاری و رفاقت با شــهید 
ســلیمانی داشتم و قریب ۲۲ سال در 
ســازمان نیروی قدس معاون و همکار 
مستقیم ایشــان بودم اگر یک الگو در 
سطح بین المللی برای مبارزه جدی با 
تروریســم و تروریست ها وجود داشته 

باشد، آن فرد شهید سلیمانی بود.
معاون هماهنگ کننده نیروی قدس 
ادامــه داد: با از بیــن رفتن گروه های 
تروریستی چون القاعده، داعش و سایر 
جریانات تروریســتی دیگــری که در 
ســطح بین المللی فعال بودند، امنیت 
در سطح منطقه ای و فرامنطقه ای فراهم 
شده اســت. در دوره ای که بی گناهان 
قربانی تروریست ها می شدند و سرهای 
بی گناهان به دســت داعشی ها بریده 
می شــد، این آقای ســلیمانی بود که 
تروریســت ها را قلع و قمــع کرد. او 
امنیت را در این کشورها و البته امنیت 
را در جمهوری اسلامی ایران تضمین 
و تامین کرد. اما متاسفانه شما می بینید 
که خود ایشــان قربانی ترور می شود 
آن هم توسط کسی که رئیس جمهور 

آمریکا است.

گفت و شنود

مگه چقدر می خوره؟!
گفت: دولت مالزی اعلام کرد 8 شبکه اجتماعی و پلتفرم پیام رسانِ آنلاین 
مانند واتساپ و تلگرام و اینستاگرام و گوگل پلی و ... باید برای فعالیت و حضور 

در این کشور از دولت مالزی مجوز بگیرند.
 گفتم: کار عاقلانه ای می کنند تمام کشــورهای دنیا. برای حفظ 
حریم اخلاق و سلامت افکار عمومی مردمشان و مراقبت از امنیت روانی 

جامعه و ... همین کار را می کنند.
گفت: پس چرا ما فیلترینگ واتســاپ و گوگل پلی را برداشــتیم و دیروز 
هم وزیر ارتباطات کشورمان تاکید کرد که » رفع فیلترینگ همه پلتفرم ها در 

دستور کار قرار دارد «!
گفتم: یعنی برخلاف همه کشورهای دنیا، قبول کرده ایم که مدیریت 
افکار عمومی کشورمان را به دشمنان قسم خورده مردم ایران بسپاریم؟! 
مدعیان اصلاحات که همه جا سنگ دنباله روی از آمریکا و اروپا را به 
ســینه می زنند، چی شده این جا که ناامنی روانی مردم ایران یکی از 

اهداف بارها اعلام شده دشمنان است، برعکس عمل می کنند؟!
گفت: ادعا می کنند که رفع فیلترینگ تاثیر زیادی ندارد!

گفتم: یکی از مشتریان رستوران ظرف سوپ را به مدیر رستوران 
نشان داد و اعتراض کرد که یک سوســک درون سوپ است. مدیر 
گفت؛  ای آقا! چرا ســخت می گیری؟ مگه یک سوسک چقدر سوپ 

می تواند بخورد؟!

مشــاوره عالی فرمانده سپاه 
پاســداران انقلاب اسلامی با بیان 
 اینکه آمریــکا امروز در یک دهه 
پر مخاطره به سر می برد، گفت: نظام 
سلطه امروز به دنبال برطرف کردن 
چالش های 9 گانــه خود و نگران 
ایجاد نظم جدید در جهان هستند. 
طائب،  حســین  حجت الاســلام 
مشــاوره عالی فرمانده سپاه پاسداران 
انقلاب اســلامی در نشســت تبیینی 
در دانشــگاه آزاد اسلامی واحد رشت 
با عنوان بررســی مسائل روز و حوادث 
منطقه با اشــاره بــه اینکه مؤمنان در 
مبارزه و جهاد نباید احساس شکست 
کنند و باید از سســتی و اندوه پرهیز 
کننــد، اظهار کرد: خداونــد در قرآن 
کریم مؤمنان را به صبر و استقامت در 
برابر سختی ها تشویق می کند، بنابراین 
پیروزی نهائی از آن اســلام است، اما 
این پیروزی مشروط به ایمان و تلاش 

مؤمنین و مؤمنان است. 
وی بــا بیان اینکــه هدف انقلاب 
ارزش های  کــردن  جهانی  اســلامی 
اســلامی و مقابله بــا ارزش های نظام 
استکباری است، گفت: ۲۵0 سال پیش، 
۱۳ ایالت آمریکایی استقلال خود را از 
انگلیس اعلام کردند و ۱۳ ســال بعد 
از اعلام اســتقلال اولین قانون اساسی 
آمریکا نوشته شد و این کشور به سرعت 
به یکی از دو قدرت بزرگ جهانی تبدیل 
شد.  مشاوره عالی فرمانده سپاه با اشاره 
به اینکه در ســال ۱948 به پیشنهاد 
رئیس جمهــور شــوروی، جهان به دو 
قطب سلطه گر و ســلطه پذیر تقسیم 
شــد، افزود: در سال ۱979، اسلام به 
عنوان یک قدرت سیاســی ظهور کرد 
و ارزش های آمریکایی، مارکسیستی و 

اسلامی به هم پیوستند. حجت الاسلام 
طائب با بیان اینکه در ســال ۱99۱، 
فروپاشی ارزش های مارکسیستی اتفاق 
افتاد تصریح کرد: آمریکا امروز در یک 
دهه پرمخاطره به ســر می برد، نظام 
ســلطه امروز به دنبال برطرف کردن 
چالش هــای 9 گانه خود بوده و نگران 
ایجــاد نظم جدید بر جهان هســتند. 
رئیس سابق ســازمان اطلاعات سپاه 
و مشــاور فرماندهی سپاه پاسداران با 
اشاره به اینکه انتخابات ۲0۲0 آمریکا 
با تبلیغات شدید علیه ترامپ و افزایش 
مشــارکت مردم به پیــروزی بایدن و 
دموکرات هــا انجامید گفــت: چالش 
اصلی آمریــکا در ایــن دوره، ایران و 

غرب آسیا است. 
طائب در تحلیل وضعیت سیاسی 
و نظامــی در آمریــکا و تأثیرات آن بر 
خاورمیانه و روسیه گفت: در سال ۲0۲0، 
 ترامپ با 7۶ میلیون رأی و ۳۱ درصد

 از کل آرا به ریاســت جمهوری رسید. 
وی با بیــان اینکه دموکرات ها در این 
مــدت تلاش کردند تــا جنگ ها را به 
نفع خود به پایان برســانند و تصویری 
از پیروزی قبل از انتخابات ارائه دهند، 
اولویت های آمریــکا در آینده،  افزود: 
حل مسائلی چون ایران در غرب آسیا 
و ســپس پرداختن به روسیه و چین 
بوده و تمام تلاش های آمریکا تضعیف 
گروه هــای مقاومت در خاورمیانه بوده 
اســت تا به زعم خود ایران را ضعیف 

کنند. 
طائب با تاکید به اینکه آمریکایی ها 
در اجــرای نقشــه های شــوم خــود 
نتوانســتند به اهداف خود برســند، 
گفت: آمریکایی ها در جنگ خاورمیانه 

فرصت ها را از دست داده اند.

حجت الاسلام طائب:

چالش اصلی آمریکا در این دوره
ایران و غرب آسیاست


